
Zástupce studentů: Odložené školné
znevýhodní při žádosti o úvěr

Compiled 29.6.2014 1:01:46 by Document Globe ®   1

Zástupce studentů: Odložené školné znevýhodní při žádosti o
úvěr

 Praha 9. března (ČTK),  autor: ktk mkv
Odložené školné, které se objevilo v návrhu reformy vysokého školství, by mohlo podle předsedy studentské komory
rady vysokých škol Vratislava Vozníka znevýhodnit absolventy při žádostech o úvěry či hypotéky. Splácení dluhu za
studium by jim tak mohlo bránit v založení rodiny a v běžném životě. Vozník to dnes řekl v pořadu České televize Otázky
Václava Moravce. Podle ministra školství Ondřeje Lišky (SZ) lze ale systém nastavit tak, aby nikoho neznevýhodňoval.     
Podle modelu odloženého školného by si studenti mohli vzít na studium půjčku. Splácet by ji začali až tehdy, když by po
vystudování v práci dosáhli například nejméně průměrného platu vysokoškoláka. Podle pracovní verze reformy vysokých
škol by školy výši školného určovaly samy, horní hranice ročního poplatku by byla maximálně ve výši průměrného
měsíčního platu vysokoškoláka - tedy zhruba 30.000 korun. Liška uvedl, že návrh vysokoškolské reformy - takzvaná
bílá kniha - žádnou částku nestanovuje. Půjčka a její odložené splácení by podle ministra mělo umožnit studium i lidem
z nemajetných rodin.     
"Člověk s bakalářským titulem, kdybychom uvažovali o navrhovaných 30.000, vstupuje do života s dluhem 90.000. V tu
chvíli se zásadně snižuje jeho bonita, co se týče úvěrů na bydlení," uvedl Vozník. Podle něj by člověk sice mohl studovat,
ale už by nemohl po skončení školy založit rodinu a "normálně žít".    
Ministr uvedl, že odložené školné představuje model, o němž by se mělo začít diskutovat. Podle něj je možné po debatě
s bankami systém nastavit tak, aby studenty z chudších rodin neznevýhodňoval. Informace o vysokoškolském vzdělání
- a tedy i možnosti lepšího uplatnění - by naopak měly banky pro bonitu zohledňovat, uvedl Liška.     
Zastáncem navrhovaného systému odloženého školného není stínový ministr školství opoziční ČSSD Jiří Havel.
Finanční přínos by byl podle něj velmi malý. Uvedl, že navržený model je málo efektivní, protože peníze školy získají
až po čase.     
Podle Lišky hlavním důvodem případného zavedení odloženého školného nemá být víc financí do školství. I při
maximální výši ročního poplatku by peníze od studentů tvořily nejvýše čtvrtinu rozpočtu škol, řekl ministr. "Potřebujeme
dát do souvislosti kvalitu vzdělávacího procesu a odpovědnost jak univerzity, tak studujícího," zdůvodnil návrh Liška.
Podle Vozníka by ale vysoké školy měly zvolit stejný postup jako firmy. Nejprve by měly zvýšit kvalitu, teprve pak by
se měla zvednout cena.     
Vláda se ve svém programovém prohlášení zavázala k tomu, že do roku 2010 školné nezavede. Podle Lišky je o něm
ale nutné diskutovat, "abychom do dalšího období vstoupili připraveni". Reformní záměry chce ministr představit v úterý
na tiskové konferenci. V květnu by pak chtěl odstartovat debatu o možné podobě opatření. Shodnout se chce i s opozicí.
Do konce roku by materiál mohla dostat vláda.    


